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Аялаймын сені, Қызылорда!

жыл3

Қазақстан Президенті жиында өткен жылы атқарылған 
жұмыстар қорытындыланып, алдағы кезеңнің басты міндеттері 
айқындалатынын атап өтті.

– Жалпы өткен жылы экономикамыз 5,1 пайызға өсті. Ең 
бастысы, еліміздің даму қарқыны бәсеңдеген жоқ. Бірақ қазір 
жайбарақат отыруға болмайды, себебі алдымызда ауқымды 
жұмыс тұр. Үкіметтің жұмысына жаңа серпін беру қажет. 
Негізгі мақсат баршаңызға белгілі. Біз 2029 жылға қарай 
экономикамыздың көлемін 450 миллиард долларға жеткізуіміз 

керек. Яғни нақты меже бар. Енді тек жұмыс істеу қажет. 
Бұл – еліміздің жалпы ішкі өнімі жыл сайын кемінде 6 
пайызға өсуі керек деген сөз. Сондай-ақ макроэкономикалық 
көрсеткіштермен қатар халықтың нақты табысы да қарқынды 
түрде артуы керек. Бұл – өте маңызды міндет. Бір сөзбен 
айтқанда, бізге шын мәнінде сапалы даму қажет. Сондықтан 
әрбір қадамды жан-жақты, мұқият ойластырып, батыл 
әрекет ету керек, – деді Президент.

ҮКІМЕТТІҢ ЖҰМЫСЫНА СЕРПІН ҚАЖЕТ

Бұл – жаңадан құрылған мекеме атауы. 
Мұндағы мақсат қандай? Олар немен 

айналысады? Қала әкімдігінің мәжіліс 
залында қала әкімі Серік Қожаниязовтың 

төрағалығымен шаһарды көркейтуге, 
көгалдандыруға байланысты жиын өтті.   

«ЖАСЫЛ 
ҚЫЗЫЛОРДА» 

НЕМЕН 
АЙНАЛЫСАДЫ?

2-бетте

Енді қаланың көркейту және көгалдандыру жұмыстарын 
үйлестіру үшін «Жасыл Қызылорда» коммуналдық мемлекеттік 

мекемесі жұмыс істейді. Осы жұмыстарды ұтымды үйлестіру 
мақсатында көгалдандыру, топырақ құрамын зерттеу, өсімдіктерді 

емдеу, зиянкестермен күресу тәсілдері бойынша тәжірибе алмасу 
үшін Жазкен Жиембаев атындағы Қазақ өсімдік қорғау және карантин 

ҒЗИ және Әлихан Бөкейхан атындағы Қазақ орман шаруашылығы 
және агроорманмелиорация ҒЗИ мамандары шақыртылды. 

– Олар «Жасыл Қызылорданың» қызметкерлерімен тал егу, 
суландыру бойынша тәжірибе алмасады. Яғни алдағы уақытта облыс 

орталығын көгалдандыру жұмыстары ғылыми тұрғыда негізделіп, 
жоспары жасалып, ауқымды жобалар жүзеге асады. Арнайы келген 

мамандар қаланың бірқатар аумақтарын аралап, талдарға жасалуы тиіс 
күтімдер бойынша зерделеу жүргізді, – деді қала әкімі.

Мекемеге осы жылға жергілікті бюджеттен 585,7 млн теңге қаралды. 
Оның ішінде гүл, ағаш көшеті, тыңайтқыш пен құрал-жабдықтар алуға 

қаражат бөлініп, осы кезде мемлекеттік сатып алу конкурстары жүргізілуде.

 «Жайлы мектеп» ұлттық жобасы 
аясында өңірде 12300 орындық 21 
мектеп салынады. Өткен жылы 10 

мектептің іргетасы қаланса, биыл 11 
мектептің құрылысын бастау жос-
парлануда. Бұл ретте облыстағы 6 апатты 

мектептің 4-нің мәселесі жоба аясында 
шешімін тапса, қалған 2 мектеп «Білім 

беру инфақұрылымын қолдау қоры» мен 
жеке инвестор есебінен шешілуде. Бұл 

туралы Өңірлік коммуникациялар қыз-
метінің ақпарат алаңында облыстық білім 
басқармасының басшысы Асқарбек Есжанов 

хабарлады. 
– Жарқын болашақтың кепілі саналатын 

балаларымызға сапалы білім беру –  күн тәр-
тібіндегі негізгі мәселенің бірі. Осы ретте 

аймағымызда мектепке дейінгі білім беруде 680 
ұйым жасақталған болса, онда 57 мыңнан астам 
бала тәрбиеленуде. Бұл білім беру ұйымдарында 

6160 педагог жұмыс істейді. Мұғалімдердің 
біліктілігін арттыру мақсатында Оқу-ағарту 
министрлігімен бірлесіп, облыс бойынша 

педагогикалық шеберлік орталығы филиалының 
базасында 120 жекеменшік мектепке дейінгі 
ұйымдардың педагогтері ақысыз курстардан өтті. 

Биыл да педагогикалық шеберлік орталығы тарапынан 
оқытылатын барлық курсқа бірінші кезекте жекеменшік 

ұйым мұғалімдері жіберіледі, –  деді басқарма басшысы. 

Облыста барлығы 328 мектеп жүйелі жұмыс істеуде. 
Оның 297-і мемлекеттік болса, қалған 31-і жекеменшік 
мектеп. Мұнда барлығы 181 804 оқушы білім алады. 
Осы ретте оқушылардың сапалы білім алуы үшін 
білім ордалары заманауи талапқа сай жабдықталуы 
аса маңызды. Бұл бағытта биыл құны 2,8 млрд теңгені 
құрайтын 7 мектеп күрделі жөндеуден өтеді. Оның 
алтауы Қызылорда қаласында болса, біреуі Жаңақорған 
ауданында.

– Бүгінде қаланың сол жағалауынан 400 орындық 
физика-математика мектеп-интернатының құрылысы 
жүр гізілуде. Бұған қоса, «ҚазГерМұнай» компаниясының 
қаржылай қолдауымен 350 орындық заманауи бағыттағы 
Оқушылар сарайының құрылысы да салынуда. Биыл 
шығармашылық академиясының құрылысын бастауды 
жоспарлаудамыз. Сонымен қатар Жаңақорған және 
Шиелі кенттерінен 200 орындық оқушылар үйі мен 50 
орындық өнер мектебі құрылысына сметалық құжаттар 
әзірленуде. Биыл құрылыс жұмыстары басталып, 2025 
жылы халық игілігіне беріледі. Бұдан бөлек, Шиелі 
ауданы Бәйгеқұм ауылынан 200 орындық тынығу лагері,  
Қазалы ауданында «Шағала» балаларды сауықтыру 
демалыс орталығының аумағынан 160 балаға арналған 
жатын ғимараты, оқу ғимараты және бу қазандығы 
құрылысының жобалары әзірленеді, –  деді басқарма 
басшысы.    

Ақжан БАХЫТБЕК, 
Қорқыт ата атындағы 

Қызылорда университетінің студенті

Жайлы мектептің 
саны артады

Осы аптада ел 
билігінде ауыс-түйіс 

болды. Нақтырақ 
айтсақ, Үкімет басшысы 

Әлихан Смайыловтың 
орнына Олжас Бектенов 

тағайындалды. Одан бөлек 
бірнеше министрлікке 

жаңа басшы келді. Ескі 
үкіметті отставкаға 

жіберген Президент жаңа 
Премьер-министрге 
нақты тапсырмалар 

жүктеді. Сондай-ақ 
Мемлекет басшысы 

Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
төрағалығымен Үкіметтің 

кеңейтілген отырысы 
өтті. Ақорданың баспасөз 

қызметінің хабарлауынша, 
жиынға Премьер-

министр, Президент 
әкімшілігінің басшысы, 

Үкімет мүшелері, Ұлттық 
банк төрағасы, Астана, 

Алматы және Шымкент 
қалаларының, сондай-ақ 

облыстардың әкімдері, 
орталық мемлекеттік 
органдар мен ұлттық 

компаниялардың 
жетекшілері қатысты.

Мүлік лайықты бағалануға тиіс

2-бетте

Жақында қызылордалықтардың 
намысын қорғап жүрген «Қайсар» клубы 

сатылымға шықты. Құрама сан түрлі 
сынақты артқа тастағанымен соңғы 

жылдары қаржылық мәселе болғаны рас.

Жалпы жыл сайын сырбойылық клубта 
мәселе осыдан туындайтын. Қалтаның 
жұқалығы ойыншыларға кері әсер етіп, 
шектеу басталды. Клуб берешегінен 
құтылмаса шектеудің алынбайтыны да анық. 
Клуб директоры Садық Мұстафаев та мұны 
жасырмайды. Себебі лайықты жалақыны 
қамтамасыз ете алмағасын мүмкіндік 
қолдан сусып жатыр.51%«ҚАЙСАР» 

кЛубЫ САтЫЛА мА?

4-бетте

2-бетте
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Тұрғындарды сапалы және үздіксіз электр энергиясымен қамтамасыз ету маңызды мәселе. 
Қордаланған мәселені шешу бойынша қалалық тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығы, 

жолаушылар көлігі және автомобиль жолдары бөлімінің басшысы Жеңіс Файзуллаев 
хабарлама жасап, сауалдарға жауаптар берді.

– Қала көлемінде 826 көше бар.  Оның 165-і түнгі жарық шамдармен 
қамтылған. Осы көрсеткішті жақсарту мақсатында 52-і көшеге түнгі жарық 

шамдарды орнату үшін жоба әзірленді. Жоба құны 1,3 млрд теңгені 
құрайды. Қала аумағында 35 көшеге жарық бағанасын орнату үшін жоба 

сараптамадан өтуде. Сондай-ақ қалалық бюджеттен жарық шамдарды  
күтіп ұстау мақсатында 175 млн теңге қаржы бөлінді, –деді бөлім 
басшысы.

Комиссия отырысына дейін депутаттар сала мамандарымен 
бірге, бірқатар жаңадан салынған, күрделі жөндеуден және биыл 
жаңартылатын электр желілері мен қосалқы станциялардың 
жай-күйімен танысты.  Қазіргі таңда қала аумағында электр 
желілері мен қосалқы станциялардың тозуы 66%-ды, оның 
ішінде әуе желістерінің тозуы 59%, қосалқы станциялардың 
тозуы 72% құрайды. Оған қоса адамдардың өздері тартып 
алған жарық желілерінің де жарамсыздығы өзекті болуда. 
Осы қордаланған мәселелерді шешу мақсатында, облыс 
әкімі өткен жылы Қызылорда қаласының бірінші кезекте 
жөндеуді қажет ететін электр жүйелерін жөндеуге облыстық 
бюджеттен 1,6 млрд  теңге қаржы бөлсе, биылғы жылға 1,5 
млрд  теңге қаралуда.

Осы аптаның сейсенбісінде қалалық 
мәслихаттың коммуналдық 

шаруашылығы және қала 
инфрақұрылымы мәселелері жөніндегі 

тұрақты комиссиясының кезекті 
отырысы өтті.
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АҚмешіт АптАЛЫғЫ

Университеттің 14-қабатындағы мәжі-
ліс залында өткен жиынға аймаққа бел-
гілі журналистер, сала ардагерлері, рес-
публикалық газеттердің меншікті тілшілері 
мен журналистика мамандығында оқитын 
студенттер қатысты. 

Дөңгелек үстел форматында өткен 
жиында «Болашақ» университетінің құрыл-
тайшысы, академик Бақберген Досмамбетов 
тілектестік білдірді.

Сонан соң «Сыр медиа» ЖШС ди-
ректорының міндетін атқарушы Марат 
Аралбаев серіктестікте атқарылып жатқан 
жұмыстар мен журналистерге көрсетіліп 
жатқан игіліктерге тоқталды. Сондай-ақ 
газетке жазылудың өз артық шылығы бар 
екенін атап өтті.

«Болашақ» университетінің оқыту шысы, 
филология ғылымдарының кан дидаты, 
«Әлімсақ» журналы мен «Ұстаз мәртебесі» 
газетінің редакторы Нұрлан Көбегенұлы жас 
мамандарды даярлау барысын сөз етті. 

Жиында «Болашақ» университетінің 
оқытушысы, ардагер-журналист Айткүл 
Шалғынбаева мемлекеттік тапсырыстың мән-
жайына тоқталды. 

– Мемлекеттік тапсырыс журналис-
тердің көзқарасына әсер етпегені жөн. 

Мамандар әркез еркін, қалаған кезінде мәсе-
лелерді көтеріп, түйіні тарқағанша тереңіне 
бойлағаны абзал, – деді ардагер-журналист.

Іс-шарада дәстүрлі журналистика мен 
жаңа медианы сабақтастыру жайы да өзекті 
екені айтылды. Бұл тақырыпқа тоқталған 
республикалық «Егемен Қазақстан» 
газетінің облыстағы меншікті тілшісі Мұрат 
Жетпісбаев мамандар жаңа көшке ілесе 
алғаны дұрыс деген пікір білдірді. 

Басқосуға қатысқан студенттер түрлі 
сұрақ қойып, мамандармен пікір алмасты. 
Іс-шара соңында қонақтарға оқу ғимараты 
таныстырылып, білім берудің жаңа инно-
вациялық бағыттары көрсетілді. 

А.АҚЫЛБЕК

Елдегі журналистердің басын бірік-
тіретін үлкен ұйымның бірі – Қазақстан 
Журналистер одағы. Негізі қаланғаны-
на 100 жылдан асқан одақтың аймақтарда 
филиалдары бар. Сәрсенбіде Журналистер 
одағы Қызылорда облыстық филиалының 
төрағасы сайланды. 

Жаңа төрағаны сайлау үшін Ә.Тәжібаев 
атындағы облыстық кітапханада жиын 
өтті. Оған Қазақстан Журналистер одағы 
облыстық филиалының алқа мүшелері мен 
өңірдегі одақ мүшелері қатысты.

Жиынды Қазақстан Журналистер 
одағы облыстық филиалының алқа мүшесі, 
елге белгілі ақын, «Қызылорда қоғамдық 
телеарнасы» ЖШС құрылтайшысы, 
Шаһизада Әбдікәрімов жүргізді. Ол Жур-
налистер одағының үлкен күш екенін 
айтып, филиалға жаңа жетекші керектігін 
тілге тиек етті. 

Басқосуда «Әлімсақ» журналының бас 
редакторы, филология ғылымдарының 
кандидаты Нұрлан Көбегенұлы фи-
лиал төрағалығына облыстық «Сыр 
бойы» газетінің бас редакторы Қуат 
Шарабидиновті ұсынды. Оның ұсынысын 
барлық алқа мүшесі қолдап, Қуат 
Шарабидинов Қазақстан Журналистер 
одағы облыстық филиалының төрағасы 
болып бекітілді.  

Шарада ардагер-журналист Еркін Әбіл 
мен «Ақмешіт ақшамы» газетінің бас 
редакторы Сәрсенкүл Бихожа сөз алып, 
жаңа төрағаға сәттілік тілеп, бірқатар 
ұсыныс айтты. 

Айта кетейік, филиал тізгінін ұстаған 
Қуат Шарабидинов журналистикадағы 
еңбек жолын облыстық «Сыр бойы» 
газетінде бастаған. Әр жылдары газеттің 
тілшісі жауапты хатшысының орынбасары, 
жауапты хатшы, облыстық «Qyzylorda» 
телеарнасының редакторы, «Сыр медиа» 
жауапкершілігі шектеулі серіктестігі ди-
ректорының орынбасары қызметтерін 
абыроймен атқарды. 2018 жылдан бері 
облыстық «Сыр бойы» газетінің бас 
редакторы болып, еңбек етіп келеді. 

А.БЕК

Мемлекет басшысының айтуынша, Үкімет 
пен әкімдер жұмыс істеу тәсілін түбегейлі 
өзгертуге тиіс. Бюрократияны тоқтату қажет, 
бізге нақты нәтиже керек. Жұмыс барысында 
жүйелі ұстаным болғаны жөн. Мәселені жедел 
шешумен қатар экономиканың ұзақмерзімді 
дамуын қамтамасыз ету өте маңызды. 

Қасым-Жомарт Тоқаев қазіргі экономикалық 
ахуалға қатысты бірқатар нақты міндетке 
тоқталып, қазір жаңа Салық кодексі әзірленіп 
жатқанын мәлімдеді. Бұл құжат инвесторларға 
қолайлы жағдай жасау мен бюджетке қажетті 
көлемде қаржы түсірудің арасында көкейге 
қонымды теңгерімді қамтамасыз етуі керек. 
Кеңейтілген отырыста Президент Үкімет жаңа 
инвестициялық кезеңді бастауға тиіс екенін 
айтты. Сондай-ақ жарты жылдың нәтижесі 
бойынша инвестициялық штабтың жұмысы 
қорытындыланатынын мәлім етті. Әрбір 
министр мен әкімнің осы бағытта атқарған 
жұмысына нақты баға беріледі. 

– Талап қатаң болады. Елден заңсыз шы-
ғарылған активтерді қайтару инвестицияның 
тағы бір қайнар көзі болуға тиіс. Мен бұл 
шаруаның бағыт-бағдары туралы бірнеше 
рет айтқан болатынмын. Бизнес өкілдерімен 
кездесулерде де осы мәселеге тоқталдым. 
Уәкілетті құрылымдар жұмысты жандандыруы 
керек. Түскен қаражатты еліміз үшін маңызы 
зор жобаларды жүзеге асыруға пайдалану 
қажет. Алайда бұл істе құқық қорғау органдары 
жүгенсіздікке жол бермеуге тиіс.Тағы да 
ескертемін, «шаш ал десе, бас алып», асыра 
сілтемеу керек. Мен мұндай жөнсіз әрекеттің 
қай-қайсысын да қатаң айыптаймын, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекеттік сатып алу, мемлекет пен 
жекеменшік серіктестігі, құрылыс саласын рет-
теу жүйесін реформалау тағы бір маңызды мін-
дет ретінде айқындалды. 

– Қазір құрылыс саласында сараптама 
жасауды мемлекеттің иелігіне қайтару мәсе-
лесі қызу талқыланып жатыр. Азаматтардың 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету – ең басты міндет. 
Құрылыс сапасына жасалатын бақылауды мін-
детті түрде күшейту керек. Бұл – анық дүние. 
Алайда мемлекет осы нарықты түгел иемденіп 
алмауы қажет. Шынайы бәсеке болуға тиіс. Үкі-
мет барлық тараптың мүддесін ескеруі керек, – 
деді Мемлекет басшысы.

Бұған қоса, Президент экономиканы кешен-
ді түрде ырықтандыру үшін жүйелі шаралар 
қабылдау қажет екенін айтты. Бұл – мемлекеттің 
экономикалық үдерістерге шамадан тыс 
араласуынан біртіндеп бас тартуға мүмкіндік 
беретін өте маңызды реформа. Үкіметке 
мемлекеттік меншік тізілімін қайта қарау және 
жекешелендіру үдерісінің әдіс-тәсілін нақтылау, 
сондай-ақ Стратегиялық жоспарлау және рефор-
малар, Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агенттіктерімен бірлесе отырып, бір ай ішінде 
Экономиканы ырықтандыру (либерализация) 
туралы Жарлықты әзірлеу жөнінде тапсырма 
берілді.Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
еліміздегі өндірістің дамуына тың серпін беруді 
талап етті.

– Баршаға түсінікті және тиімді индустрия 
саясатын жүргізу үшін былтыр жеке ми-
нистрлік құрылды. Содан бері біраз уақыт 
өтті, енді жұмыстың нәтижесін көрсету керек. 
Министрлік саланың даму бағдарын анықтап, 
инвесторларға жол көрсетуі керек. Озық 
технологияны қолданатын жаңа өндірістер 
ашу қажет. Алайда нақты шаралар мен әдіс-

тәсілдер дайын емес. Өндірістің дамуына серпін 
беретін жобалардың тізімі бар. Дегенмен бұл 
жұмыс та толық аяқталмаған. Бұл өндірістер 
экономика құрылымын өзгертуге, еліміздің 
мықты өнеркәсіптік негізін қалауға және 
технологиялық өсімді қамтамасыз етуге тиіс. 
Әзірге мұның ешқайсысы іске асқан жоқ, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Тағы бір маңызды міндет – агроөнеркәсіп 
кешенін дамыту және су ресурстарын үнем-
деп пайдалану. Президенттің пікірінше, 
Үкімет агроөнеркәсіп кешенінің шикізаттық 
бағытынан ауыл шаруашылығы өнімін өңдеу 
ісіне көшуге айрықша көңіл бөлгені жөн. 
Сондай-ақ Мемлекет басшысы су үнемдейтін 
технологияларды кеңінен қолданысқа енгізудің 
маңызына тоқталды. Бұдан бөлек Қасым-Жомарт 
Тоқаев коммуналдық-энергетикалық секторды 
жаңғырту жұмыстарын жеделдетуді тапсырды. 
Оның айтуынша, елді мекендердің тыныс-
тіршілігіне қажетті барлық жүйенің үздіксіз 
жұмыс істеуін қамтамасыз ету – Үкімет пен 
әкімдіктердің негізгі міндетінің бірі. Мемлекет 
басшысы Үкіметке елдің коммуналдық-энер-
гетикалық инфрақұрылым нысандарын қайта 
қалпына келтіріп, дамыту үшін нақты кешенді 
шаралар әзірлеуді тапсырды. Сондай-ақ елі-
міздің көлік-логистикалық әлеуетін арттыру 
үшін жұмысты жандандыру қажет екенін атап 
өтті. Биыл бірінші жартыжылдықта теміржол 
саласындағы өзекті мәселелерді шешу жолдарын 
қамтитын бағдарламалық құжат қабылдау 
міндеті жүктелді.

Бұдан бөлек Президент экономиканы 
цифрландыру ісін жалғастыру және жасанды 
интеллект технологиясын кеңінен қолдану 
аса маңызды екенін еске салды. Президент 
Мемлекеттік және қаржы қызметтерін цифр-

ландыру ісінде айтарлықтай табысқа қол 
жеткізілгенін айта келе, еліміз қуаты күшті 
суперкомпьютер құруға кіріскенін мәлімдеді. 
Ол ғалымдарға ғана емес, сонымен қатар біздің 
нарықта жұмыс істейтін түрлі компанияларға да 
қолжетімді болады. 

Үкіметтің кеңейтілген отырысында әлеу-
меттік сала мәселелеріне айрықша мән берілді. 
Қасым-Жомарт Тоқаев азаматтарға әлеуметтік 
көмек пен қолдау құрылымдары және меха-
низмдерін толық қайта қарау қажет екенін 
айтты. Президенттің пікірінше, әлеуметтік кө-
мектің тиімділігін арттырып, оның кімге және 
қалай берілетінін ойластыру керек. Сонда 
бөлінген қаржыны барынша тиімді жұмсап, оны 
шын мәнінде көмекке мұқтаж адамға беруге 
мүмкіндік туады.

Денсаулық сақтау жүйесінде қордаланған 
мәселелер де назардан тыс қалмады.

– Міндетті әлеуметтік медициналық сақ-
тандыру жүйесінің іске қосылғанына  бес жыл 
болды. Содан бері  бұл саланың бюджеті 2 есе 
артты. Биыл 2,6 триллион теңге бөлінеді. Алайда 
медициналық көмектің сапасы айтарлықтай 
жақсарды деп айтуға болмайды. Көптеген қыз-
мет әлі де қолжетімді емес. Бұдан бөлек көп 
жағдайда ресурстар тиімсіз жұмсалады. Соның 
салдарынан бұл салаға қосымша қаржы бөліп, 
бюджетке салмақ салуға тура келеді. Үкімет 
медициналық сақтандыру жүйесінің қызметін 
қатаң бақылауға алуы керек, – деді Президент.

Мемлекет басшысы Үкіметке, әкімдерге 
және «Самұрық-Қазына» қорына «Ауылда 
денсаулық сақтауды жаңғырту» және «Жайлы 
мектеп» ұлттық жобаларын жүзеге асыруға 
кедергі болып отырған барлық мәселені дереу 
шешуді тапсырды.

Әзиз ЖҰМАДІЛДӘҰЛЫ

Енді қаланың көркейту және 
көгалдандыру жұмыстарын үйлес-
тіру үшін «Жасыл Қызылорда» 
коммуналдық мемлекеттік мекемесі 
жұмыс істейді. Осы жұмыстарды 
ұтымды үйлестіру мақсатында кө-
галдандыру, топырақ құрамын зерттеу, 
өсімдіктерді емдеу, зиянкестермен 
күресу тәсілдері бойынша тәжірибе 
алмасу үшін Жазкен Жиембаев 
атындағы Қазақ өсімдік қорғау және 
карантин ҒЗИ және Әлихан Бөкейхан 
атындағы Қазақ орман шаруашылығы 
және агроорманмелиорация ҒЗИ 
мамандары шақыртылды. 

– Олар «Жасыл Қызылорданың» 
қызметкерлерімен тал егу, суландыру 
бойынша тәжірибе алмасады. Яғни 
алдағы уақытта облыс орталығын 
көгалдандыру жұмыстары ғылыми 
тұрғыда негізделіп, жоспары жаса-
лып, ауқымды жобалар жүзеге асады. 
Арнайы келген мамандар қаланың 

бірқатар аумақтарын аралап, талдарға 
жасалуы тиіс күтімдер бойынша 
зерделеу жүргізді, – деді қала әкімі.

Мекемеге осы жылға жергілікті 
бюджеттен 585,7 млн теңге қаралды. 
Оның ішінде гүл, ағаш көшеті, 
тыңайтқыш пен құрал-жабдықтар 
алуға қаражат бөлініп, осы кезде 
мемлекеттік сатып алу конкурстары 
жүргізілуде.

БЫЛТЫрғЫ 
КөКТЕМгІ НАуҚАН

Қаланы көркейту-көгалдандыру 
мақсатында былтыр жергілікті 
бюджеттен 484,7 млн теңге бөлініп, 
қызмет көрсетуші мекеме арқылы 
орталық аймаққа гүлдер мен газондар 
отырғызылды. Арық жүйелері та-
зартылды, жасыл екпелер егіліп, 
суарылды.

Қызылорда қаласын аяқ сумен 
қамтамасыз ету мақсатында «Жібек 
жолы» және «Қызылжарма» арна-
ларын күтіп-ұстау, пайдалану, 
сон дай-ақ олардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету жұмыстарына да 
бөлек қаржы бөлініп, бірталай 
жұмыс атқарылды. Сонымен қатар 
облыс тық бюджеттен бөлінген 
337 млн теңгеге 14 техникалық 
бұрғылау жұмыстары жүргізілді. 
Жыл сайын көктем және күз 
мезгілінде қала аумағында көркейту 

және көгалдандыру екі айлығы 
ұйымдастырылды. 

Сондай-ақ шаһарды көркейту-
көгалдандыру мақсатында жергілікті 
бюджеттен 10,7 млн теңге бөлініп, 
көшелер бойына, сквер-аллеяларға, 
аяқсу баратын аумақтарға 23 000 түп 
көшет егілді. Аталған шараға 6000-ға 
жуық қала тұрғыны және 4000-нан 
астам мекеме қызметкері қатысты.

Одан бөлек, Бейбарыс Сұлтан 
көшесі, Абылай хан даңғылы, темір-
жол вокзалы аумақтарына ауа-
райына қолайлы, құрғақ, ыстық, 
шөлге төзімді жалпы саны 360 Сыр 
талы, терек, қарағаш және сәндік 
ағаш көшеттері отырғызылды. Ал 
сол жағалау мөлтек ауданына 29,7 
млн теңгені құрайтын тереңдігі 
80 метр болатын 2 техникалық су 
жинау ұңғымасын бұрғылау жұмысы 
аяқталып, пайдалануға берілді.

Бұл жоба сол жағалаудағы 
Абылайхан даңғылы бойында орна-
ласқан көпқабатты тұрғын үйлердің 
аулаларын аяқсумен қамтамасыз 
етуге бағытталған. Оған қоса қала 
аумағындағы талдарға химиялық 
өңдеу жұмыстары жүргізілді. Биыл 
да осы бағытта жұмыстар жалғасын 
таппақ.

Қаланың тазалығымен «Қызыл-
орда тазалығы» айналысса, енді 
қаланы көгалдандыруға «Жасыл 
Қызылорда» жұмысқа кіріседі. 
Көктемге санаулы күн қалды. 
Жиын соңында қала әкімі тиісті 
сала мамандарына шаһарды көр-
кейтуге бірлесе жұмыс істеуге 
шақырса, орынбасарлары мен бөлім 
басшыларына міндеттелген істің са-
палы атқарылуын тапсырды. 

Ақтолқын НҰрЛЫБАЙ
Суреттер қала әкімдігінің 

баспасөз қызметінен алынды

«Жасыл қыЗылОРДа» 
нЕМЕн айналысаДы?

Аталған қаражатқа 2023 жылы қала аумағындағы 35 дана 
тозығы жеткен қосалқы станция жаңа қосалқы станцияларға 
ауыстырылған, 27 дана кірпіштен қаланған қосалқы станцияның 
ғимараты күрделі жөндеуден өткізіліп, 31,6 шақырымды құрайтын 
кабель желілері ауыстырылған. 

Қала аумағындағы және Шанхай, Әл-Фараби, Қорқыт ата шағын 
аудандарындағы электр желілері мен 22 қосалқы станцияларын 
қайта жаңғырту жұмыстарын жүргізу жоспарлануда.  «Ауыл – елі 
бесігі» жобасы шеңберінде ауылдық елді мекендердің әлеуметтік 
және инженерлік инфрақұрылымды дамыту үшін республикалық 
бюджеттен 261 млн теңге бөлінді. 

Комиссия отырысы барысында қалалық мәслихат төрағасы 
Ибадулла Құттықожаев облыс басшысының тапсырмасымен 
қаладағы электр энергетика саласын нығайтуға қатысты бөлініп 
отырған қаражаттың ауқымды екендігін айтып, бұл бағыттағы 
жұмыстарды сапалы әрі мерзімінде жүзеге асырылуы қажет 
екендігін атап өтті. Депутаттар ауылдық округтер мен Ягодка 
саяжайындағы электр желілерінің тозуы,  электрмен қамтамасыз 
ету мәселелерінің перспективалық жоспарларының болуы, электр 

тогын пайдаланудың артуына орай, электр қуатының күшін де 
арттыруды назарда ұстау секілді мәселелерді көтерді.

Келесі кезекте салық базасын кеңейту бағытында атқарылған 
жұмыстар және алдағы міндеттер талқыланды. 

Қызылорда қалалық кірістер басқармасының басшысы 
Фердоуси Қожабергеновтің сөзіне сүйенсек, 2023 жылы салықтық 
түсімдердің түсуі жоғары деңгейде орындалған.  Оның ішінде бір 
реттік түсім ретінде Қазақстан Республикасы аумағына әкелінген 
көлік құралдарын тіркегені үшін бюджетке 4 млрд теңгеден астам 
қаржы түскен.  Сонымен қатар кірістер басқармасының басшысы 
2024 жылы оң нәтижеге қол жеткізу үшін атқарылуы қажетті 
шаралар бойынша ұсыныстарын жеткізді. Мәселен, Қызылорда 
қаласында коммерциялық нысандардың жалпы саны мыңнан 
асатындықтан мүліктер құнының дұрыс бағаланбауы салдарынан 
жергілікті бюджетке бұл салық түрінен де қомақты соманың 
түспеуі орын алған. Мысал ретінде «bella vista» ғимараты салық 
есебі бойынша мүлік құны 10 млн теңгені көрсетіп, 54 мың 
теңге салық төлеуде. Шын мәнінде нарықтық құны 300 млн 
теңге және салық мөлшері 1,5 млн теңге болуға тиіс.  Заманауи 
үлгімен салынған тойханалардың бағалау құны нарықтық құнға 
сәйкес келмейді, тиісінше мүлік салығын аз төлейді. Осыған орай, 

бюджетке қомақты қаржы түсуі үшін, қаламыздың барлық көшесі 
мен кент, ауылдық округтерде коммерциялық объектілерге 
түгендеу және қайта бағалау жұмыстарын жергілікті атқарушы 
органдармен бірлесе отырып, жүргізу қажет болып отыр.

– Кез келген Қазақстан Республикасының азаматы салық 
төлеуге міндетті. Төленген салық ешкімнің қалтасына кетпейді, 
қорға түседі. Балаларымыздың болашағы үшін бұл міндеттен 
жалтаруға болмайды, – деді басқарма басшы.

Жиында облыстық кәсіпкерлер палатасы директорының 
орынбасары Д.Сейтжанов салық ауыртпалығын 4%-дан 2%-ға 
дейін төмендетуге қолдау көрсету бойынша ұсынысты көтерді.

Қалалық мәслихат депутаты А.Төлегенова қазіргі шығарылып 
жатқан заманауи кассалық құрылғыларға байланысты, сондай-ақ 
Б.Кәрімова, Ж.Садвакасова сынды халық қалаулылары мүлікті 
қайта бағалауды қолданыстағы заңға сәйкес реттелу жолдарын 
сұраса, мәслихат төрағасы И.Құттықожаев мүлікті бағалауға 
қатысты заңға ішінара толықтырулар мен өзгерістер енгізу 
бағытында жоғары тұрған органдарға ұсыныстар беру туралы 
мәселе көтерді.

Марина САғИДАТБЕК

ҮКІМЕТТІҢ ЖҰМЫСЫНА СЕРПІН ҚАЖЕТ
ҚАЗАҚСТАН 

ЖурНАЛИСТЕр 
ОДАғЫ: ФИЛИАЛДА 

ЖАҢА БАСШЫ

Басы 1-бетте

Мүлік лайықты бағалануға тиіс

Басы 1-бетте

«БОЛАШАҚТЫҢ» 
БОЛАШАҒЫ ЗОР

Қызылорданың қақ ортасын жара ағып жатқан Сыр өзенінің сол 
жағалауына қарағанда көзге бірінші болып «Болашақ» университетінің 
14 қабатты ғимараты түседі. Зәулім де биік ғимарат қала көркіне сән 
беріп, сол жағалаудың тіршілігіне қан жүгіртіп-ақ тұр. Сәрсенбінің сәтінде 
аталған оқу орнында «Қазақ журналистикасының өзекті мәселелері» 
тақырыбында жиын өтті. 

Басы 1-бетте
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Оқырмандардың есінде болар, газеттің №10 (3 ақпан, 2024) санында «Несие пайызы төмендей 
ме?» деген мақала жарияланған еді. Бұл тақырып оқырманның басым бөлігін елең еткізсе керек. 

«Несие пайызы төмендесе жақсы болар еді» деп тілек білдірген оқырмандар қатары аз болған 
жоқ. Соның бірі – қала тұрғыны Клара Бисенова. «Несие пайызы арзандаса 20 жыл бойы 

төлеп келе жатқан қарызымнан құтылар ма едім» дейді ол. Қала тұрғынынан несиені не 
үшін, қанша көлемде алғанын сұрадық.

– 3 миллион теңге ипотекалық несиені 22 жылға алдық.
– 3 миллион ба? Қателесіп тұрған жоқсыз ба? – дедік біз таңғалып.

– Иә, 3 миллион. Жолдасым 3 бөлмелі үй алу мақсатында 2007 жылы 3 миллион теңге 
несие алған. Соны әлі төлеп келе жатырмыз. Несие кестесіне қарап қоямыз. Әзірге азаяр 

түрі жоқ.

– Қай банктен алдыңыз?
– «БТА Ипотекадан» алдық. Кейін ол банк 

жабылып, «Халық» банкке қосылды. Қазір сол 
кесте бойынша «Халық» банкке төлейміз.

– Айына қанша төлейсіз?
– 33208 теңге.
– Сонда 3 млн теңгені неше млн етіп 

қайтарасыз?
– 9 млн етіп қайтарамыз. 3 бөлмелі үйімізді енді 9 

млн-ға сата да алмайтын шығармыз. Ескі үй ғой, 
1971 жылы салынған.

– ....
Оқырманға әрі қарай не деп жауап 

берерімізді білмедік. Бар болғаны 3 млн 
теңгені 22 жылға бөліп, халықты қанаған банктің 

іс-әрекетіне күлеріңді не жыларыңды білмейсің. Әлде 
несие аларда есептей білмеген қарапайым тұрғынға 

күлеміз бе? Мұндайда қаржылық сауаттылық туралы 
айтып, халықты кінәлайтынымыз шындық. Алайда 

халықты да кінәлай алмайсың. 2007 жылы әлі ипотекалық 
несие дегенді дұрыс түсіне қоймаған халық үшін 

ең бастысы бір баспанам болса деген тілек 
ғана болды. Дәл сол сәтте 3 миллионды ешкім 
қарызға бере алмайтыны да белгілі. Ал банктің 

үй алу үшін қарыз беруі сол уақытта жұртқа 
тегін баспана бергендей әсер қалдырғаны да 

рас. Қалай болса да, өз баспанасы болғанына 
қуанған ел дәл сол кезде оны неше есе етіп қайтарам дегенді есептеген де, 
ойлаған да жоқ. 2007 жылдан бері қанша рет инфляция болып, теңге қанша 
рет құнсызданса да, қарапайым тұрғын үшін 3 млн теңгені 22 жыл бойы 
төлеу оңайға соғып тұрмағаны белгілі. Әрине, біз қаржы маманы немесе 
банк қызметкері емеспіз. Дегенмен несие кестесіне қарап 3 млн теңгенің 22 
жылға қалай бөліп төлеуге болатынын  бүгінде аты да, заты да жоқ «БТА 
Ипотеканың» қалай ойлап тапқанын талдап көрелік. Банк несиені бастапқы 
кезде 16,5 пайызбен берген. Бұл кезде несие алушы айына 45268 теңге 17 
тиын төлеген. Кестеде көрсетілгендей, оның 752 теңге 54 тиыны негізгі қарыз 
болып саналса, 44515,63 теңгесі банктің сыйақысы ретінде банк шотына түсіп 
отырған. Ал 23 айдан кейін несие пайызы 11 пайызға төмендеген. Әрине, бұл 

қарыз алушы үшін қуанышты хабар. Бұл кезде несие алған адам ай сайын 33208 
теңге 63 тиын төлей бастайды. Бұл кезде негізгі қарыз көлемі де сәл де болса 

көбейген. Яғни несиеге төлеген соманың 3800 теңге негізгі қарызды жабады 
да, 29000 теңгесі банктің сыйақысы. Негізінен банктің сыйақысын төлеп, негізгі 

қарызды 700 теңгеден бастап жапқан несие төлеушінің «тиындап» төлегені 22 
жылдан соң 3 млн 237 мың 500 теңгеге толады. Ал бұл кезде банктің сыйақысы 

өскен үстіне өсе түсіп, 22 жыл дегенде 5 млн-ның үстіне шығады. Бір тұрғынның 22 
жыл бойы бел жазбай еңбек етіп төлеген несиесінен банк 9 млн пайда тапты. Ал 22 

жылда қарыз қамытынан босаған тұрғын 20 жыл бұрын сатып алған ескі үйін 9 млн-
ға сата алмайды. Себебі 22 жылда үй де ескірді, өзі де қартайды.

– Құдай қаласа, 2026 жылы несиемізден құтыламыз. Бірақ 3 бөлмелі үйімізді 9 млн-ға 
сата алар ма екенбіз? Мұндай бағаға өтпейтін шығар. 1971 жылы салынған үй. 50 жылдан 

асып кетті. Енді ол үйді кепілге де алмайды ғой. Бас аман болсын, төлеп жатырмыз. Несие 
пайызы төмендесе, бәлкім, одан да ертерек жауып тастауға мүмкіндік болар ма деген үміт 

қой, – дейді қала тұрғыны Клара Бисенова.
Осы орайда бұл мәселе бойынша экономист пікіріне сүйенгенді жөн көрдік. Белгілі 

экономист Мақсат Халық банктің несие пайызы өте жоғары екенін айтады.
– Банктің несие пайызы өте жоғары және ұзақ жылға берілгендіктен солай болып тұр. 

Бұл егер «Отбасы» банк арқылы рәсімделген болса, әлдеқайда пайызы төмен болар еді. Несие 
сол кездегі «БТА» банкпен рәсімделген және басында несие 16 пайызбен берілсе, кейін 10-11 

пайызға түсірген. Бірақ ұзақ жылға берілгендіктен, өте көп қаражат төлеуге тура келген. Сондай-
ақ несие төлеудің тең бөліп төлеу емес, ануитеттік жолы таңдалған. Сол себепті бірінші кезекте 

негізгі қарызды өте аз қаражатпен жауып, сонша жыл бойы несиенің пайызын ғана төлеп келеді 
деп айтуға негіз бар. Ал негізгі қарыз ұзақ жылдан соң ғана жабылуда. Сондықтан тұрғын несиенің 

ауырпалығын өзіне алып отыр деп айтуға негіз бар. Қазір, міне, банктің өзі де жоқ, бірақ несиені 
әлі өндіріп отыр. Әрине, менің ойымша, несиені ертерек жауып тастауға тырысу керек немесе өзге 

банктер арқылы қайта қаржыландыру бойынша тиімді жолдарын қарастыру керек. Яғни қысқа мерзімде, 
әлдеқайда төмен пайыздармен алуға болады, – дейді экономист.

P.S Бүгінде елде «Қарызсыз қоғам» жобасы қарқынды жүруде. Басты мақсат – халықтың қаржылай 
сауатын арттыру, өз табысын басқаруға үйрету. Осы орайда халықтың ғана емес, халық есебінен күн көрген 

банктердің де жауапкершілігін қараса, несиені негізсіз қымбат пайызбен емес, тиімді жолдарын ұсыну қажет 
екені талап етілсе, қарыздан қиналған елдің жүгі жеңілдер еді.

Бетті дайындаған гүлмира ДІЛДӘБЕКОВА
Суреттер ашық дереккөзден алынды

Бүгінде ел бойынша халықтың қаржылық сауатын 
арттыруды мақсат еткен «Қарызсыз қоғам» жобасы жүзеге 
асуда. Жер-жерде  қарызға батқан елдің еңсесін көтеру 
үшін әрі есептей білуді үйрететін оқу курстары өтуде. 
Орайы келгенде жобаның қаржы сарапшысы Балдырған 
Мәменмен сұхбаттасудың сәті түсті.

Балдырған МәМен, 
«Қарызсыз қоғам» жобасының 
қаржы  сарапшысы:

– «Қарызсыз 

қоғам» жобасы 

бойынша жұмыс 

басталып кеткені 

белгілі. Халықпен 

кездесіп, қаржы-

лық сауаттандыру, 

оқы ту жұмысының 

басы-қасында жүрсіз. 

Ха лықтың ықыласы 

қа лай?
– «Қарызсыз қоғам» 

жобасы өткен жылы 

пилоттық жоба ретінде 

елімізде басталды. Өткен 

жылы жоба 8 өңірде жүзеге 

асып, барлығы 65 мың 

адамды қаржылық сауат 

курсында оқытты. Нәти-

жесінен кейін бұл жобаны 

барлық өңірде жүзеге асыруға 

шешім қабылданды. Мемле-

кет басшысы Қасым-Жомарт 

Тоқаев былтырғы Жолдауында 

«Қарызсыз қоғам» жобасы халық 

үшін пайдалы болатынын атап 

айтты. Жобаның бастамашысы – 

«Аmanat» партиясы. Бүгінде жобаны 

аймақта жүзеге асыруға «Аmanat» 

партиясы мен жергілікті әкімдіктер 

қолдау білдіруде. Жобаға қатысқысы 

келген кез келген азамат тұрғылықты 

жері бойынша жергілікті әкімдікке 

немесе партия филиалына барып тіркеле 

алады. Әрине, алғашқы кезде «қандай 

оқу?» деген сұрақпен келгендер болды. 

Бірінші күннен кейін көзқарасы өзгеріп, 

өздерімен бірге туған-туыстарын ертіп 

келгендер, келесі топқа жазылып жатқандар 

бар. Яғни жобаның пайдалы екенін халық та 

түсіне бастады. Курс барысында жай ақпарат 

беру ғана емес, әрқайсының отбасылық 

бюджетімен байланыстырып, талдауды жақсы 

қабылдауда.

Қаржы саласын реттеу агенттігінің ақпараты 

бойынша былтыр қазақстандықтардың қарызы 

18 трлн теңгеге жеткен. Яғни соңғы 3 жылда жеке 

адамдардың қарызы қатты өскен. Соның ішінде 

несие алғандардың саны 8,4 млн адам. Елімізде 

экономикалық белсенді халық саны 9,5 млн болса, 

соның басым бөлігі несие қамытында отыр. Соның 

ішінде қарызын төлемегеніне 90 күннен асып 

кеткендердің қарызы 1,4 трлн теңгеге жеткен. Бұл 

дегеніңіз 1,7 млн адам несиесін уақытылы төлемеді 

деген сөз. Демек, «Қарызсыз қоғам» жобасы дәл қазір 

қоғамға ауадай қажет. Мемлекет бұл жобаға қолдау 

білдіріп, халық үшін тегін оқыту ұйымдастыруының 

маңызы да осында.

– Халықпен кездесу барысында қандай оқиғалармен 

бетпе-бет келдіңіз?

– Жалпы халықтың қабылдауы жақсы. Сабақтан кейін 

жеке кеңес беру өткіземіз. Сол кезде қарызы бастан асып, 

қиналып жүрген тұрғындармен әңгімелесеміз. Солардың 

ішінде бір басында 12-16 несиесі бар, қарызды қарызбен 

жауып жүргендер де аз емес. Бір айта кетерлігі, жоба аясында 

заңгерлер, сонымен қатар жобалық кеңсе жұмыс істейді. 

Оның құрамында қаржы саласындағы барлық мемлекеттік 

органдар мен банктердің жергілікті филиал өкілдері болады. 

Біз қарызға әбден батқан, бір сөзбен айтқанда несие төлеуі 

үлкен мәселеге айналған азаматтарды жобалық кеңсеге 

жібереміз. Бұған дейін тұрғындар бұл мәселе бойынша кімнен 

кеңес алуды білмей келсе, жобалық кеңсе арқылы шешімін 

тапты. Мұның халық үшін тиімділігі банк жағалап 

жүрмейді, тиісті маманға мәселесін 

айтып, шешу жолдары қа-

растырылады.

– Қаржылық сауат курсын негізінен кімдер жүр гізеді?

– Қаңтар айында қаржы сарапшыларына іріктеу болды. 

Бірінші кезеңде құжат бойынша іріктеу, екінші кезеңде Астана 

қаласында үш күндік оқу ұйымдастырылып, шетелден білім алған 

арнайы мамандар, ғалымдар, қаржыгерлер сабақ беріп, соңында 

әңгімелесуден өтіп, емтихан тапсырдық. Нәтижесінде халыққа тек 

сөзбен ғана емес, іс жүзінде қаржыны басқаруды, есептеуді үйрететін 

қаржы сарапшылары таңдалды.

– Қазір несие алмай тіршілік бітпейтіні белгілі. Жалпы несие 

алғанда неге назар аудару керек?

– Несие дегеніміз – банктің өнімі. Яғни белгілі бір 

мақсатымызға жетуге арналған құрал ғана. Ол құралды қалай 

пайдаланасыз, тиімді-тиімсіз, жоспарлы-жоспарсыз пайдаланасыз 

ба, бұл – әрі қарай кез келген адамның шешімі. Несиені пайдалы 

және пайдасыз деп бөлуге болады. Соның ішінде тұтынушылық 

несиелер мен бөліп төлеуге арналған несиелерді пайдасыз түріне 

жатқызамын. Ал пайдалы несиеге мемлекеттің жеңілдетілген 

бағдарламасымен баспана алу, қатты қажеттілік болған 

жағдайда ғана автокөлік алуды жатқызуға болады. Онда 

да жеңілдетілген бағдарламамен, арзан несиені 

жауапкершілікпен алса ғана тиімді. Сонымен 

қатар кәсіп бастауға арналған төмен 

пайызбен берілетін несие алу тиімді. Яғни 

несие алу арқылы табыс табуды ойлау, 

кәсіппен айналысуды мақсат еткен жөн. 

Сондықтан несие аларда ойланып, 

осы мәселелерге назар аударған 

жөн.
– Қарызсыз 

қоғам» жобасы-

нан қандай нә-

тиже күте міз?

– Өткен 

жылы бастал -

ған жоба ал  ғаш-

қы нәти жесін көр сетуде 

деп айту ға болады. Бірін шіден, 

осы жоба бас талғалы үкіметтік деңгейде, 

парламентте заң жобасы талқылануда. Яғни кейбір 

банк өнімдерін шектеу немесе оған белгілі бір талаптар қою, 

талаптарды қатаңдату, банктердің де жауапкершілігін күшейту 

деген секілді өзгерістер енгізілмек. Мұның барлығы «Қарызсыз 

қоғам» жобасының бастамасы, жоба барысында көтерілген 

мәселелердің негізінде жасалып жатқан жұмыстар. Алдағы 

уақытта Қазақстан бойынша 750000 адамды оқыту жоспарланған. 

Одан кейін студенттер мұғалімдер, оқушыларды оқыту 

жоспарланған. Сондай-ақ мектептерге арнайы пән ретінде енгізу 

мүмкіндіктері де қарастырылып, оқулықтар әзірленеді деген 

жоспар бар. Мұның барлығы халықтың қаржы сауатын арттыру 

және өз табысын басқаруды үйрету. Ең басты нәтиже де осы. Яғни 

кез келген қаржыға байланысты мәселеде халық саналы түрде 

шешім қабылдау деңгейіне жетуі тиіс. Адамның қаржылық сауаты 

төмен болса, оны сынаудың қажеті жоқ. Бұл да машина айдауды, 

тіл үйренуді немесе жаңа бір мамандықты меңгеру секілді әрбір 

адам үйренуі тиіс нәрсе.

– Сарапшы ретінде пікіріңіз: қарызсыз өмір сүруге бола 

ма?
– Әрбір адам өз табысын жоспарлай білсе, қарызсыз өмір 

сүруге болады. Бұл сұраққа көпшілігі «табысымыз жетпесе, 

қалай қарыз алмаймыз, айлығымыз шайлығымызға жетпейді 

ғой» деуі мүмкін. Түсінікті жағдай. Мұндай жағдайда қосымша 

табыс көзін қарастыру керек. Кімнің қолынан не келеді, отбасы 

мүшелері отбасы бюджетін жақсартуға қандай үлес қоса алады 

деген мәселені талқылау керек. «Есектің артын жусаң да, мал тап» 

деген ғой ұлы Абай. Яғни табыс табуға намыстанудың қажеті жоқ. 

Егер бір адамның қаржылық жағдайы қиын болса, кірістен шығыс 

көп болса, ойлану керек. Мәселенің шешімі қарызды қарызбен 

жабу емес, жаңа мамандық игеріп немесе кәсіп ашу мүмкіндігін 

қарастыру керек.  Қысқасы, қолыңыздан келетін істі табысқа 

айналдыруға қадам жасау қажет.

– Халық негізінен қандай мәселе айтуда?

– Өз қаржысын дұрыс басқара алмағандықтан, табысы аз 

болғандықтан несиеге белшесінен батқан азаматтар бар. Сондай-

ақ тұрақты жұмысы болса да құмар ойынға құмартып, шағын 

несие ұйымдарынан қарыз алып, оны төлей алмай қалып, несие 

қарызын айлығынан ұстап қала бергендіктен жұмыстан шығып 

кеткендер де бар. Бұл – ойланатын жағдай.  «Қарызсыз қоғам» 

жобасының ағартушылық миссиясы басым болғандықтан алдағы 

уақытта халықты қаржылай сауатын арттырып, халық 

өз табысын басқара білетін деңгейге 

жетеді деген сенімдемін.

– Депозитке ақша жинағысы келетіндер үшін қандай 

пайдалы ақпарат ұсынасыз?

– Алдымен мақсат айқын болсын. Қандай мақсатқа, 

қанша мерзімге қандай көлемде жинайтынын анық білу 

қажет. Қазақстанда депозиттерге кепілдік беру қоры бар. Ақша 

жинауда ең басты ескеретін нәрсе сол қор сақтандыратын қаржы 

ұйымын таңдау қажет. Банктердің рейтингісіне қараған жөн. 

Кепілдік беру қоры мерзімі қысқа депозиттерді 10 млн теңгеге 

дейін сақтандырады, ұзақ мерзімге арналған депозиттерді 20 

млн теңгеге дейін сақтандырады. Ал ақшаны АҚШ долларымен 

жинағыңыз келсе, онда 5 млн теңгеге дейін көлемдегі АҚШ 

долларын сақтандырады. Сондықтан 

да депозит ашқанда осы жағын 

ескерген дұрыс. Екіншіден, 

бір адам бір банктен 

бірнеше депозит 

ашса, кепілдік 

беру қоры 

сақ тандыру 

үшін бар лық 

депо зиттің қосындысы 

10 млн теңгеден асып кетпеу керек. 

Асып кеткен жағдайда бір депозиттің қаржысы 

ғана сақтандырылады.

– Халықты үнемдеуге үйрету үшін қандай 

кеңес айтар едіңіз?

– Әркім өз табысын басқару үшін ең алдымен 

кіріс пен шығысты жазып, есептеп үйрену керек. 

Біздің қателігіміз табысымызды ойланбастан 

жұмсаймыз, кірісіміз бен шығынымызды 

толық білмейміз, нәтижесінде не нәрсеге 

көп ақша жұмсап жүргенімізді біл-

мейміз. Сол себепті үнемдеуден бұрын 

кіріс пен шығысты жазып үйренуіміз 

керек. Мұнан соң бір ай ішінде көп 

қаржыны қайда жұмсағанымызды 

анықтап, содан кейін үнемдеуді 

ойлану керек.

– Сұхбатыңызға рақмет.

ҚАРЫЗДЫ ҚАРЫЗ АЛЫп жАбу 

мәСеЛеНің шешімі емеС

3 миллионды 
22 жылға алдым

Оқырман хаты: 

САрАпшыдАн кеңеС
1. Қаржыңызды жоспарлай біліңіз. Жоспар болмаса, табысыңызды қайда жұмсағаныңызды білмей қаласыз.
2. күн сайын, ай сайын кіріс пен шығысты жазып жүріңіз.  кірісіңіз шығысыңыздан артылса, ақшаны жинап үйреніңіз. Ал ақшаны белгілі 

бір мақсатқа жинаңыз.
3. кірісіңізден шығысыңыз асып кетсе, онда ойлану керек. Жаза бастағанда табысыңызды «сорып» жатқан көз табылады. Мәселен, 

үйге жақын дүкенге жиі бас сұғып, күнде ақша жұмсау кез келген адамның басындағы жағдай. Балаға тәтті, шай ішуге тәтті 
алғыңыз келуі мүмкін. Мұндай мысалдар жиі кездеседі. Бұл әдетке айналғаны сонша, күн сайын дүкенге бас сұқпай кете алмайсыз. 
дүкеннің жанынан қалай өтіп кетуге болады. Сізге кеңес: «Іштім-жедім» деген депозит ашыңыз. Қолыңыздағы телефонда 

бар банк қосымшасы арқылы депозит ашып, күн сайын тәттіге, сусынға жұмсайтын ақшаңызды депозитке салып 
отырыңыз. Жоқ дегенде 200-500 теңгені дүкенге жұмсайтын болсаңыз, енді оны күн сайын депозитке салыңыз. 

күн сайын 200 теңгеден жинағанның өзінде айдың соңында 6000 теңге жинайсыз.



Меншiк иесi:

жауапкершiлiгi
шектеулi серiктестiгi

Бас директордың міндетін атқарушы
Марат АрАЛБАЕВ
Қызылорда қалалық «Ақмешіт
апталығы» газетінің редакциясы

Бас редактор
Азиз БАТЫрБЕКОВ

Телефондар:
Бас директор - 40-11-10, 70-11-36 (факс)
Бас редактор - 40-11-10 (ішкі нөмір – 1009)
Қабылдау бөлмесі - 40-11-10 (ішкі нөмір – 1023)
Бас редактордың орынбасары - 40-11-10 (ішкі нөмір – 1022)
Жауапты хатшы, бөлімдер - 40-11-10 (ішкі нөмір –1013, 1018,1021)

газеттің негізін қалаған Әділхан БӘЙМЕН

Мекен-жайымыз: 120008, Қызылорда қаласы, Бейбарыс сұлтан көшесі, 4А. Т.Жүргенов атындағы шығармашылық үйі.   Нөмірдің кезекші редакторы  Ақтолқын НҰРЛЫБАЙ

Газет Қазақстан Республикасы Ақпарат және коммуникациялар министрлігі Ақпарат 
комитетінде 2019 жылдың 16 сәуірінде қайта тіркелген. Тіркеу куәлігі №17657-Г.
«Ақмешiт апталығы» қалалық газеті ҚР СТ ISО 9001-2016 (ISО 9001:2015) «Сапа менеджменті 
жүйелері» талаптарына сәйкес KZ. 4310318.07.03.01178 нөмірімен сертификатталған.  
Аптасына 2 рет, сейсенбі, сенбі күндері шығады.
Жарияланған материалдардағы пікірлер редакция көзқарасымен сәйкес келе бермейтіндігі, 
деректер мен мәліметтердің нақтылығына автордың, хабарландыру иесінің жауапты екендігі 
ескертіледі. Жарнама мазмұнына жарнама беруші жауапты.

Газет редакцияның компьютер орталығында теріліп, 
беттеліп, «АSU» баспа үйі» ЖШС сенімгерлік 
басқаруындағы «Сыр медиа» ЖШС баспаханасында
басылды.  Тел: 8(7242) 40-06-68
Газеттің  таралымы бойынша  70-14-08 телефонына 
хабарласуға болады. 
Қызылорда қаласы, Бейбарыс Сұлтан көшесі 4 А.

Таралымы 2973                     Тапсырыс №230

4 syr-media.kz
aqmeshit-aptalygy.kz

№12    10 ақпан, 2024 жыл

АҚмешіт АптАЛЫғЫ

JORYQ ЖАҢА 
ДЕҢгЕЙгЕ ШЫҚТЫ

JORYQ  ат спорты федерациясының жетекшісі 
Бақытжан Тұрлыбеков Түркияның Қазақстандағы 
елшісі Мустафа Капуджу мырзамен кездесті.

Әңгіме барысында әлемде теңдесі жоқ «Ұлы дала 
жорығы» жобасы туралы сөз қозғалып, 2024 жылы 
Ұлттық спорт қауымдастығының қолдауымен алғаш 
рет халықаралық деңгейде өткелі тұрған марафон-
бәйгенің ұйымдастыру мәселелері талқыланды.

«Ұлы дала жорығы» халықаралық дүбірлі 
додасының V Дүниежүзілік көшпенділер ойындары-
ның қарсаңында өтетін маусымына арнайы Ботай 
(СҚО) – Бозоқ (Астана) бағыты таңдалып алынуы 
терең мазмұнға ие. Кемінде шетелдік 15 команда бақ 
сынайтын айтулы бәйгенің жалпы қашықтығы – 400 
шақырымды құрайды.

Сонымен қатар  Б.Тұрлыбеков Мустафа 
Капуджу мырзаға Түркияның ат спортына жауапты 
мекемелермен тығыз байланыс орнатуға және алда 
өтетін марафон-бәйгенің ұйымдастыру жұмысына 
елшілік тарапынан ерекше назар аударуын сұрады.

БАНгКОКТАН ЖЕТКЕН ЖЕҢІС
Бангкокта өткен оқушылар арасындағы 

су спорты түрлерінен Азия чемпионатының 
жүлдегерлері елге оралды. Азия аймағының барлық 
елінің спортшысы бақ сынаған чемпионатта 
жүзуден Қазақстан атынан 22 жас қатысып, ел 
намысын қорғады.

– Ауа райының ыстықтығы балалар үшін қолай-
сыздық тудырды. Жарыс таңғы сағат 7-де басталып, 
кешкі 9-да аяқталды. Балалар күніне небәрі 5-6 сағат 
ұйықтады. Қиындықтарға қарамастан жарысты 
ойдағыдай қорытындылады. Спортшыларымыз жақсы 
көрсеткіштерге қол жеткізді, – деді жаттықтырушы 
Ольга Румынская.

Жарыс қорытындысына сәйкес, отандастарымыз 
32 алтын, 20 күміс және 10 қола медаль жеңіп алған. 

– Алғашында қатты алаңдадық, себебі бұл біздің 
командамыз үшін алғашқы халықаралық жарыс болды. 
Бірақ бәрі сәтті өтті. Қазақстан атынан қатысып, 
елімізді танытқанымызға қуанышымыз шексіз, – дейді 
жүлдегер Райымбек Даубаев. 

КуКуШКИН ЕКІНШІ 
АЙНАЛЫМғА өТТІ

Михаил Кукушкин қазір кәсіпқой теннисшілер 
қауымдастығының (ATP) рейтингінде 247-ші 
орында тұр. Lexus NOTTINGHAM CHALLENGER 
ивентінің жекелей сынын ол сейсенбі күні кешке 
әлемнің 337-ші ракеткасы британдық Чарльз 
Бруммен жекпе-жектен бастады. Бұл қарсыластар 
бұрын-соңды кездескен емес, олардың мансаптағы 
алғашқы кездесуі 1 сағат 50 минутқа созылды, 
тартысты бәсеке барысында Кукушкин 5 эйспен 
бірге 6 брейк-пойнттың біреуін ғана пайдаланды. 
Ұлыбританиялық спортшы 9 эйспен көзге түсті.

Бұл жекпе-жектің фавориті – қазіргі әлемдік 
рейтингте 194-ші орында тұрған бельгиялық теннисші. 
Оның Ұлыбританиядағы қарсыласы қазіргі уақытта 
әлемнің 408-ші ракеткасы, сондықтан бейсенбіде 
екінші айналымда Кукушкин Де Лурмен ойнауы 
мүмкін. 

Қазақстандық теннисші Михаил Кукушкин екінші 
айналымға өткен Ұлыбританиядағы Челленджер 
сериясының жүлде қоры шамамен 75 мың еуроны 
құрайды.

Бүгінде артылған жүктің ауырлығын сездірмей, қойған 
межені орындауға талпынған сырбойылықтар жеңіс 

тұғырынан көрінуде. Әсіресе, спорттағы нәзік жандардың 
жетістігі көңіл қуантады. Мысалы, өткен аптада 

Boxam Elite-2024 турнирінің финалына шығып, күміс 
жүлдегері атанған гүлсая Ержанның ерлігі спортсүйер 

қауымды бір серпілткен болатын. Осы орайда батыр қызбен 
тілдесіп, жарыс туралы ой-пікірін білген едік.

– гүлсая, Испанияның Ла-Нусия қаласында өткен додада 
бабыңызды көрсете алдыңыз. Күміс еншілеп, жерлестеріңізді 
қуанттыңыз. Жарыс қалай өтті, неліктен күмісті місе тұттыңыз?

– Бәрін бап шешеді емес пе! Кез келген дода алдындағыдай, 
бапкерлермен ақылдасып, кеңес алдым. Әрбір кездесуде бар машықты 
көрсетуге, шеберлік деңгейін танытуға тырыстым. Қарсыластар осал 
емес, әрбірі қырағы әрі тыңғылықты дайындықпен келген. Біз де барды 
салдық. Бұйырғаны күміс болды. Басты жеңіс – алда.

– Байқасақ, бұл алғашқы жетістік емес...
– Дұрыс айтасыз. Байрақты бәсекеден олжалы оралып жүрмін. 

Мәселен, 2022 жылы қараша айында Иордания мемлекетінде өткен 
әйелдер арасындағы Азия чемпионатының күміс жүлдегері атандым. Ал 
2021-2022 жылы әйелдер арасында бокстан Қазақстан чемпионатының 
екі дүркін күміс жүлдегері болдым. 2019 жылы Моңғолия елінде өткен 
жастар арасындағы Азия чемпионатының күміс иеленген едім.

– расында, дайындықтың алар орны ерек. Спортшылар 
арасында ұзақ демалыс, жаттығуды аяқсыз қалдыру жиі кездеседі. 
Әсіресе, халықаралық додада топ жарған саңлақтар жарыстан соң 
сәл босаңсып кететіні бар. Бұл келер кездесуде айқын байқалады. 
Осы орайда Азия чемипионы ретінде Сіздің дайындығыңыз қалай 
өтті? Бапты үнемі бақылап отырасыз ба?

– Әрине, тұрақты дайындықсыз нәтиже шығару мүмкін емес. Сондай-
ақ әрбір турнир-чемпионаттың өзіндік жаттығуы, алдын ала дамыту керек 

қабылеті болады. Мысалы, Азия чемипонаты бөлек тәжірибе, тың өзгеріс 
сыйлады. Жарыс алдында жүйелі жаттығу бағдарламасына сүйеніп, 
Шымкент қаласында онкүндік оқу-жаттығудан өттім. Бапкерлер кеңесіне 
құлақ асу, бұрынғы бәсекелерден алған сабақ қателікті қайталамауға 
септігін тигізгені сөзсіз. Азия чемпионы басталған шақта қобалжу 
болған. Дегенмен сенімділік пен қайратты бойға жиып, ойды нақтылауға 
тырыстым. Нәтиже жаман емес, чемпиондық атаққа қол жеткіздім.

– Боксты таңдауыңызға не түрткі болды?
– Бокс сенім сыйлады. Мүмкін, кей спортшы уақыт өте қызығып, 

спортқа ден қоюы ықтимал. Алайда мен бала кезімнен өмірімді бокспен 
байланыстырғанмын. 5 жасымнан спортқа алғашқы қадам жасап, 
дайындық бастадым. Алдыма арман-мақсат қойып, қандай нәтижеге 
қол жеткізгім келетінін нақтыладым. Осы ниетпен 16 жасымда 
Қазалы ауданына келіп, Қазалы ауданындағы №17 олимпиадалық 
резервтің мамандандырылған балалар-жасөспірімдер мектебіне оқуға 
қабылдандым. Бапкерім – Құлбаев Бақытбек. Өзінің талапшылдығы, 
адалдығы, еңбекқорлығының нәтижесінде осындай дәрежеге жетуіме 
көп көмегін тигізді. 7 жылға жуық уақыт аралығында ұста зымның ақыл-
кеңесінің нәтижесінде бала кезімнен армандаған спорт шыға айналдым. 
Алдағы уақытта Азия, Әлем чемпионаттарына қатысып, еліміздің көк 
туын көтергім келеді. Бұл мақсатқа жету үшін күн-түні физикалық 
жаттығуды үдетіп, үнемі ізденісте болу шарт.

– Спорт қыз балаға қандай артықшылық береді деп ойлайсыз?
– Осы сауал көп ойландырады. Қоғамда бокс қыз балаға тән спорт 

емес деген ой айтылуда. Алайда бұл пікірмен келіспеймін. Спорт – қыз 
балаға да тән спорт. Еңбектеніп, ел-жұртының атақ-абыройын әлемдік 
додаларда дәріптеуге қыз баланың да үлесі зор. Бұдан бөлек өз-өзін 
қорғау, жақынына қамқор болу, тәртіпке үйрену үшін де бокстың 
берері мол. Сондай-ақ спорттың арқасында әлемді аралауға болады. 
Артықшылық та осы тұста болса керек. Бүгінге дейін аталған ойыма 
қатысты бапкерлер мен әріптестер тарапынан ешқандай қарсы пікір 
естімедім. Сондықтан әрбір жасөспірімге спорт мүмкіндік бастауына 
айналады десем артық емес.

– Әңгімеңізге рахмет!
Сұхбаттасқан Берен ШАғЫрОВ

«Бұл – басқарма тарапынан (Қызылорда 
облысының мәдениет және спорт бас-
қармасы. -авт) бюджетті жоспарлау кезінде 
кететін қателік. Қарапайым жеткізсек, 
біздегі шығынның басым бөлігі жалақы 
мен салыққа кетеді. Басқарма тарапы 
бюджетті қорғайтын кезде ойыншыларға 
берілетін айлық жалақыны өте төмен 
мөлшерде белгілейді. Ал аз жалақыға 
жақсы ойыншыны ұстап қалу қиын. Амал 
жоқ, жалақыны көтереміз. Жаңа ойыншы 
алайық десек, оған 1-2 млн теңге айлық 
төлеу қажет. Шығынның пайда болуымен 
барлық мәселе осында жатыр», – дейді 
С.Шоңмұрынұлы.

Команда құрамын жаңартудағы қолбайлау 
да осы. Себебі «Қайсар» клубы жұмысын 
ширатып, бұған дейін  бірнеше ойыншыны 
алуға талаптанған. Алайда «Трансферлік бан» 
қол-аяқты мықтап байлап тұр. 

«Мысалы, «Астана» футбол коман да-
сының ойыншысы Марин Томасов айына 
38 млн теңге жалақы алады. Ал біздің бүтін 
команданың бір айлық жалақысы 36 млн 
теңгеге жуық. Айырманы байқадыңыз ба? 
Өйткені оларға бөлінетін бюджет қомақты. 
Ал қаржы болған жерде мүмкіндік жоға ры», 
– дейді С.Мұстафаев.

Шешілмеген мәселе шаш етектен болса 
да  «дала қасқырлары» мінезінен таймай, 
ұмтылысты тоқтатқан жоқ. Премьер лига-
дағы орнын сақтап қалуы соған дәлел. 

Аяқдопшылар өткен жылды да әупірімдеп 
аяқтап, қолдауға мойын созумен өткізген еді. 
Өйткені облыс әкімдігі тарапынан аймақтың 
басты футбол командасына қолдау көрсетіліп, 
қиындықтың еңсерілетіні айтылған-ды. Алай-
да алаң сейілмеді. Сырбойылық коман да қазір 
сатылымда тұр. Бірақ оны аяққа тұрғызуға 
ниет білдіруші әлі табылмаған.

«Қайсар» клубының сатылымға шыға-
рылғаны рас. Қазір команданың құны 1,6 
млрд теңгеге бағаланып отыр. Оған клубтың 
өзі, команданың базасы, Ғани Мұратбаев 
атындағы орталық стадионы және қызметтік 
көліктері кіреді. Алғашқы қатысу жарнасы 
– 252 млн теңге. Үміткер осы қаржыны 
төлеп, сатылымға қатыса алады. 30 қаңтарда 
алғашқы сатылым болған. Алайда сатып алуға 
ниет білдіргендер жоқ.

Негізінен сатып алушыға команда 5 жыл-
ға сенімгерлік басқаруға беріледі. Нақты 
айтқанда, сатылым қорытындысымен сатып 
алушы клубтың 51 пайыз меншік иесі атанса, 
ал қалған 49 пайыз мемлекеттің құзырына 
кіретін болады», – деп түсіндірді бұл жайында 
клубтың баспасөз хатшысы Ерасыл Шәрібек.

Сатылған жағдайда басқару құрылымы, 
клуб құрамына өзгеріс енуі мүмкін. Алай-
да сатып алушыға талап, артылар жауап-
кершілік салмақты. Сатып алушы «Қай-
сардың» Премьер лигада ойнауы үшін 1 
млрд 200 млн теңге бөлуі керек. Бірінші 
және екінші лигадағы командалар да бар, 
олардың шығынын қосыңыз. Бұдан бөлек, 
«Қайсар» футбол орталығында 600-ден аса 
бала шынығып жүр, олардың әрқайсысы жас 
ерекшеліктеріне қарай чемпионаттарға қа-
тысады,  спорттық киімі мен жол шығыны бар. 

Клубтың меншік тарихына үңілсек, бұған 
дейін «Қайсарда» 2021 жылы дәл осы жүйе 
қолданыста болған. 51 пайыз меншік иесі 
атанып, қалған 49 пайыз мемлекеттің құзы-

рына кірді. Алайда нәтиже көңіл көншітпей, 
үміт су сепкендей болды. Себебі «Қайсар» 
Премьер-лигадан қағылды. Кемшіліктен 
кейін 2022 жылы клуб мемлекет меншігіне 
қайта өткен болатын. Ал, өткен жылдың 
соңына қарай ол сатылымға қайта шығып 
отыр. Бұған бірі таңданса, енді бірі қос қолдап 
қолдайды. Кейбір футбол жанашырлары 
Америка және Еуропа елдерінде мұндай жүйе 
әлдеқашан еніп, қалыпқа түскенін айтады. 
Тиімділігін де көрсеткен. Әлем елдерінің 
кәсіпқой футбол командалары инвестордың 
жеке қаржыландыру жүйесімен жұмыс істеп 
келеді. 

«Біздің ел де мұндай жүйеге кезең-
кезеңімен көшуі мүмкін. Ал мемлекеттен 
қаржыландыру жүйесі балалар мен жас өспі-
рімдер спортына және спорттық нысандар 
салу, инфрақұрылымын дамытуға бағытталуға 
тиіс» деген пікір көп.

Қалай десек те, «Қайсардың» қайратын 
шыңдап, жұмысты жандандыратын жан 
табылса, нәтижелі ойындарға жол ашылмақ. 
Клуб командаға қан жүгіртер «донорды» 
күтеді...

P.S. Бүгінде «Қайсар» футбол клубы-
ның спорттық әрі маркетингтік жетістігі 
аз емес. Өткен жылғы ойын нәтижесін 
айтпағанда клуб құрамын жаңарту ісі де 
жүйелі жүргізілуде. Мысалы, бірнеше 
апта бұрын клубқа шабуылшы Тоқтар 
Жаңғылышбай, сайыпқыран Думан 
Нарділдаев қайта оралып, жанкүйер ме-
рейін көтерген болатын. Сондай-ақ 18 жас-
тағы гамбиялық шабуылшы Ламин Тункара 
жаңа маусымда «Қайсар» сапында өнер 
көрсетпек. Бұдан өзге биылдан бастап клуб 
ойындарының билеті онлайн форматта 
«Тикетон» сайтында сатылмақ.

р.МАҚСҰТ
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